
DIARI DE SESSIONS DE LA
COMISSIÓ DE TURISME I TREBALL

DEL PARLAMENT DE LES ILLES BALEARS

DL. PM. 352-1992 Fq.Con.núm. 33/27 X legislatura Any 2022 Núm. 79

 

Presidència
de la Sra. Antonia Martín i Perdiz

Sessió celebrada dia 17 de novembre de 2022 

Lloc de celebració: Seu del Parlament

SUMARI

PROPOSICIONS NO DE LLEI:

1) RGE núm. 9761/22, presentada pels Grups Parlamentaris Socialista, Unidas Podemos i MÉS per Mallorca, relativa a formació en
prevenció de riscs laborals. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1148

2) RGE núm. 9881/22, presentada pel Grup Parlamentari Popular, relativa a mesures de millora del turisme i de futur.. . . . . . 1150

 



1148 TURISME I TREBALL / Núm. 79 / 17 de novembre de 2022 

LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyores i senyores diputats i personal de la
Cambra que ens acompanyen. Començarem la sessió d'avui i,
en primer lloc, els demanaria si es produeixen substitucions.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Sí, presidenta, Núria Riera substitueix Javi Bonet.

LA SRA. PRESIDENTA:

També tenim el Sr. Sebastià Sagreras, que substituirà la Sra.
Virginia Marí.

Iniciam idò, la deliberació de l'ordre del dia d'avui relatiu al
debat i votació de les proposicions no de llei RGE núm.
9761/22 i 9881/22.

1) Proposició no de llei RGE núm. 9761/22, presentada
pels Grups Parlamentaris Socialista, Unidas Podemos i
MÉS per Mallorca, relativa a formació en prevenció de
riscs laborals.

Començarem per la RGE núm. 9761/22, presentada pels
Grups Parlamentaris Socialista, Unidas Podemos i MÉS per
Mallorca, relativa a formació en prevenció de riscs laborals.
Per a la seva defensa, pel Grup Parlamentari Socialista, té la
paraula el Sr. Enric Casanova.

EL SR. CASANOVA I PEIRÓ:

Moltes gràcies, presidenta. Nosaltres, des del Grup
Parlamentari Socialista, impulsam tota una sèrie d’iniciatives
relatives als llocs de feina, nosaltres cerquem uns llocs de feina
de qualitat i segurs. Per tant, dins aquesta línia, hem presentat
tota una bateria d'iniciatives respecte a la seguretat laboral,
respecte a la qualitat dels llocs de feina, respecte als entorns
segurs, respecte a les empreses saludables, és a dir, tot un
paquet d’iniciatives que cerquen les millors condicions de feina
i les condicions més segures.

D'aquesta banda, crec que avui portem una iniciativa més
que ve a refermar aquest camí i és referida a la formació. El
que està clar és que en prevenció de riscs laborals s’avança, jo
crec que en aquesta comunitat autònoma hi ha un salt qualitatiu
a partir de la Llei de riscs laborals i la creació de l'IBASSAL,
amb el qual es dona tot un impuls a aquest tema, i ara
consideram que cal aprofundir en la seguretat, des del punt de
vista de la formació.

La Llei de riscs laborals de l'Estat ja parla de la formació,
parla de la necessitat d’una formació dels treballadors, en el seu
article 19 i en el seu article 18, com es necessita conèixer els
llocs de feina per tenir una millor formació respecte a què es
pot fer, què no es pot fer i com s'ha de conduir la feina. I
nosaltres, en aquesta iniciativa, del que tractem és d’aprofundir
i reiterar en la necessitat de la formació, una formació que sigui
de qualitat, una formació que sigui al llarg de la vida laboral,
perquè està clar que dins dels llocs de feina hi ha canvis
substancials, i més ara, que hi ha canvis importants i, per tant,

necessitam una formació que sigui actualitzada i adequada al
lloc de feina.

Per tant, cal sensibilitzar tant a empreses com a treballadors
perquè la formació no sigui una espècie de formalitat, ho hem
dit moltes vegades: el tema de riscs laborals es converteix en
una formalitat prèvia a l'inici, i nosaltres el que cerquem és que
la formació sigui demandada pel treballador, però també sigui
oferta per les empreses amb els recursos necessaris, amb el
temps suficient i amb els continguts específics necessaris dels
llocs de feina. Per tant, nosaltres consideram que si volem uns
llocs de qualitat ho hem de fer possible perquè aquests siguin
adequats i es tenguin les condicions que no impliqui cap risc
sobre la salut dels treballadors o treballadores. 

Per això presentam aquesta iniciativa que té tres aspectes
importants: el primer és de sensibilització, demanam més
sensibilització, fer campanyes de sensibilització respecte
d’això; el segon seria la concretar l'article 19 de la Llei de riscs,
que cal desenvolupar-lo reglamentàriament per tenir una millor
qualitat; i tercer, incloure les clàusules formatives dintre dels
convenis.

Res més. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

 Gràcies. Per part del Grup Parlamentari Unidas Podemos,
no farem intervenció en absència per motius de salut de la
vicepresidenta, a qui, des d'aquí, enviam una forta abraçada.
Així doncs, pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la
paraula el Sr. Joan Mas.

EL SR. MAS I TUGORES: 

Gràcies, presidenta. Bé, és una proposició no de llei, com
deia el Sr. Casanova, va en la mateixa línia que van algunes de
les que hem presentat, que són bàsicament per incidir en la
prevenció dels riscs laborals i en posar damunt la taula la
necessitat de millorar cada dia, tot i que els darrers anys hi ha
hagut una millora considerable, millorar cada dia la qüestió de
la salut laboral, en general, i per fer partícip a tots els agents
socials i a totes les persones que participen de l'economia, la
salut laboral de treballadores i treballadors. 

Per tant, nosaltres signam aquesta  proposta, que va
bàsicament dirigida al Govern de l'Estat, però també en el
darrer punt, al Govern de la comunitat autònoma, perquè
creiem això, tots els agents implicats en economia s'han de
implicar també en la salut laboral, i la prevenció és una qüestió
clau; es a dir, si, com s'ha fet els darrers anys, jugam fort a la
prevenció, segur que baixa el nivell d'accidents laborals. 

Per tant, entenem que és una proposició no de llei que la
majoria d'aquest Parlament hi pot votar a favor.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn de fixació de posicions, té la paraula pel
Partit Popular la Sra. Salomé Cabrera.
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LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gràcies, Sra. Presidenta, bon dia, senyores i senyors
diputats. Bé, des del Grup Parlamentari Popular valoram
positivament aquesta iniciativa, per implementar la formació i
la prevenció de riscs laborals, que és una iniciativa que, com
s’ha dit ja per part dels portaveus proponents, és recurrent
darrerament, tant des dels grups d'esquerra, com també de
diferents grups d'aquesta cambra, es presenten iniciatives en
aquest sentit, de diferents maneres, des de diferents vessants,
però, bé, és un tema que és recurrent, i des del nostre grup
consideram que és molt positiu. És un tema que en tot moment
creiem que ha suscitat pràcticament unanimitat, o quasi
unanimitat. 

Per tant, aquestes propostes per a la nostra són benvingudes.
Veiem però que aquesta majoria d’iniciatives, d'instar el
Govern central, també hem d’estar d'acord que difícilment són
tingudes en compte, sí que és cert que fa mesos o anys fins i tot
que hem demanat certes iniciatives, certes actuacions del
Govern central, que no acaben d'arribar. Per tant, consideram
també positiu, com he dit altres vegades, que, a més a més que
els grups que donen suport al Govern balear, duguin iniciatives
a la cambra, en el Parlament, també des del Govern balear
s’instés, de Govern a Govern, una efectivitat, un compliment de
totes aquestes iniciatives, que crec que seria molt positiu. 

També vull dir que Balears continua tenint nombres
inassumibles de sinistralitat laboral i creiem que des de les
institucions, hem de fer tot el que sigui possible i tot el que
estigui a les nostres mans, per combatre-ho i col·laborar,
lògicament, amb empreses i treballadors. Així queda reflectit
en aquesta cambra que, com dic, ha dut per part de la majoria
de grups iniciatives en aquesta línia. 

Unes reflexions, simplement respecte dels punts. Farem un
vot favorable al punt 1. També és cert que ens agradaria
recordar, reflexionar sobre el paper de l’IBASSAL, l’IBASSAL
té 5 milions de pressupost pràcticament enguany, les funcions
més o manco són les mateixes des de l’inici. Per tant, creiem
que tal vegada també seria positiu fer unes iniciatives de
sensibilització paral·leles, a més a més, de les que es demanen
al Govern central, per ser més eficients i trobar millors
resultats. 

També veiem que l'estratègia de seguretat i salut de les Illes
Balears, que, si no vaig errada, és del 2016 al 2020, que encara
no està renovada la següent. Per tant, seria positiu també que
s’establís que es redactés i s'aprovés la següent, 22 en endavant;
doncs s’estableixen principis com la millora de l'eficiència de
les institucions dedicades a la prevenció de riscs laborals,
potenciar actuacions de les administracions públiques en
anàlisis, investigació, promoció, assessorament; promoure la
participació d'interlocutors socials amb les comunitats
autònomes, o objectius com precisament aquestes campanyes
de sensibilització, açò dins de l'estratègia balear.

Com he dit, nosaltres farem un vot favorable, però, bé, tal
vegada seria positiu reflexionar en aquest sentit. 

Segon punt. També creiem que és positiu, realment des del
Govern i des del grup donen suport... al Govern, consideram

positiu que, bé, es traslladi a la Comissió Nacional de Seguretat
i Salut en el treball, aquesta petició d'estudiar el
desenvolupament de l'article 19. Novament creiem que seria
més efectiu un contacte Govern-Govern, que seria més ràpid i
més efectiu, a més a més, d'aquestes iniciatives. Però, bé, en
qualsevol cas, donarem suport a aquesta estudi per veure de
quina manera es pot millorar el compliment i la seguretat dels
treballadors.

I en el punt tres, respecte d’aquesta estratègia que parlàvem
de seguretat 2016-2020, també inclou com a punts i principis
el fet de reforçar la participació d'interlocutors socials, la
implicació empresarial i treballadors i ho anomena
especialment a la negociació col·lectiva. Vull dir que també hi
ha una valoració en aquest sentit per impulsar la millora de la
seguretat dels treballadors. 

Nosaltres férem un vot favorable, sempre que tinguem en
compte la independència de la negociació col·lectiva, que és
empresaris i treballadors. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la paraula el
Sr. Marc Pérez-Ribas. 

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO:

Gràcies, presidenta. Bé, vull anunciar, com no pot ser d'una
altra manera, que el Grup Parlamentari Ciutadans votarà a
favor d'aquesta iniciativa, que considera realment important per
al futur dels treballadors de les nostres illes.

I aquí ja ho han dit els portaveus que m'han precedit, però
jo voldria afegir alguns punts més de reflexió: hem de mantenir
i enfortir l'estat del benestar, perquè els nostres treballadors
puguin desenvolupar la seva feina amb les millors condicions,
millorar també el benestar dels treballadors i sobretot, la seva
formació. I aquí per això, estam molt d'acord amb aquesta
proposició no de llei.

A una societat, la de les Illes Balears, on l'atur s'ha reduït
d'una manera considerable, per mor de l'èxit del model
econòmic que tenim a les nostres illes i que la lluita està per
retenir el talent, consideram que la formació és bàsica, la
formació contínua dels nostres treballadors és bàsica. I així ja
ho hem dit en diverses ocasions i presentarem iniciatives de
cara als pressuposts, a la Llei de pressuposts, perquè la
formació sigui una de les eines que possibiliti que el talent que
hi ha a les nostres illes no se’n vagi i no el perdem. I una
d’aquesta formació imprescindible és la de riscos laborals, hem
de reduir les xifres de sinistres que hi ha a les nostres illes i
hem de tenir tota la cadena de valor de tot el sector econòmic,
realment focalitzat en què els treballadors tinguin formació,
desenvolupin la seva feina d'una manera segura i que,
evidentment, tinguin prou benestar per no tenir malalties, com
ara venen últimament la salut mental i d'altres tipus que també
poden desencadenar situacions molt problemàtiques per a tots. 
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Per tant, res agrair als grups que han presentat aquesta
iniciativa, que, evidentment, votarem a favor i esperem que
aquesta formació es dugui a terme.

Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari VOX-Actua Baleares, pel
Grup Parlamentari El Pi i pel Grup Parlamentari Mixt no tenim
cap representant a la sala en aquests moments, no sabem si per
mor del Dijous Bo, des d'aquí felicitar els inquers i inqueres en
el seu dia gran.

Passam idò al torn de contradiccions, pel Grup Parlamentari
Socialista té la paraula el Sr. Enric Casanova.

EL SR. CASANOVA I PEIRÓ:

Moltes gràcies, presidenta. En primer lloc, vull donar les
gràcies als grups que donen suport a aquesta iniciativa.
Nosaltres consideram que és una iniciativa que va en relació
amb totes les que hem presentat, això ve a col·lació pel que
parlava ara el representant de Ciudadanos, que parlava del tema
de salut mental. Li record que vàrem presentar aquí no fa gaire
una PNL precisament per reduir els riscs psicosocials i l'estrès
derivats dels llocs de feina. 

Per tant, crec que anem pel camí de millorar els llocs de
feina i, per tant, crec que és una iniciativa més, una suma més
d'això.

I després, volia respondre a la portaveu del Grup
Parlamentari Popular que sí que és cert que hi ha una estratègia,
però sí que és cert que, primer, li vull dir que el tema de la
negociació col·lectiva queda més que clar que la negociació
col·lectiva és independent, però, bé, si es pot instar que
s'incloguin aquestes clàusules de formació, crec que és
fonamental.

Després, respecte de la sinistralitat, jo li volia comentar que
la sinistralitat està demostrat que va lligada a un model laboral,
de manera molt relacionada, que és el de la temporalitat.

A les Illes Balears hem tengut índexs molt elevats de
sinistralitat lligats a una temporalitat molt elevada. També és
cert que amb la reforma laboral la temporalitat es redueix,
s'augmenten de manera substancial els contractes indefinits, per
tant, això implica que la formació continuada, que és de la que
jo parlava abans, és a dir, si un treballador està més temps a
una empresa s'ha d'actualitzar i s'ha de seguir formant en riscs
laborals. 

Per tant, esperem que aquest augment de la contractació
continuada redueixi la sinistralitat conjuntament amb la
formació. Per tant, crec que és important.

I respecte de l'article 19, únicament vull dir que el
desenvolupament reglamentari, demanem que es faci dintre del
si de la Comissió Nacional de Seguretat i Salut Laboral, que no
sols hi ha el Govern, perquè abans es referia a instar de govern

a govern, però jo crec que per això som a la comissió on hi ha
el Govern i més interlocutors. 

De tota manera, moltes gràcies per donar suport a la
iniciativa i esperam que seguim treballant per a la salut de tots
els treballadors i treballadores. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Unidas Podemos no farem intervenció. Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, el Sr. Joan Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

Només en faré ús per donar les gràcies als grups que voten
a favor d'aquesta iniciativa i per posar damunt la taula la
necessitat de seguir aprofundint en aquest tema, perquè
desgraciadament cada accident laboral és un fracàs.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Així doncs, es desprèn de les intervencions que aquesta
iniciativa es pot aprovar per unanimitat de tots els membres
presents.

2) Proposició no de llei RGE núm. 9881/22, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, relativa a mesures de
millora del turisme i de futur.

Passam idò a la següent iniciativa, la RGE núm. 9761/22,
relativa a formació... -perdonin- la RGE núm. 9881/22, -això
passa per no dur les ulleres-, presentada pel Grup Parlamentari
Popular, relativa a mesures de millora del turisme i del futur.
Té la paraula per a la seva defensa la Sra. Salomé Cabrera.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Des del Grup Parlamentari Popular
vàrem presentar aquesta iniciativa des de la convicció que el
turisme és fonamental, que ha estat fonamental no únicament a
aquesta crisi per la COVID, sinó que va ser fonamental per
treure de la crisi la gran recessió, i que, per tant, és un sector
que, més enllà que tot sigui millorable, és estratègic i és molt
important per a Espanya i per a Balears.

Per tant, creiem que des dels govern, en general, s’ha de fer
un esforç de planificació, de previsió, de dotació i de millora de
marcs normatius, precisament per enfortir, per millorar la
qualitat del servei i, sobretot, per millorar la qualitat laboral i
l’efectivitat i l'eficàcia de les empreses i, per tant, el benestar
dels ciutadans i fer feina en la convivència dels residents en
aquest fenomen que és el turisme. 

Com dic, hi ha una sèrie d'antecedents que tots coneixem,
que és important, la circumstància que van viure durant la
COVID, que teníem molta preocupació de com aniria aquesta
temporada, que afortunadament s'ha desenvolupat positivament,
una bona feina i sacrifici dels empresaris i dels treballadors, les
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ganes de viatjar que van quedar aturades per la COVID; el que
passa és que també és cert que les circumstàncies reals de
l’economia, la inflació, la pujada de preus i energètics, idò, açò
és aquí, no s'atura, i els marges s'han minvat enormement, i la
realitat és que per afrontar aquests mesos venidors, bé, existeix
doncs una gran incertesa, gran incertesa que també pateixen en
primera persona els treballadors. 

Per tant, des del Partit Popular consideram que, a més a
més, d'aquesta bonança i d’aquestes bones xifres, s’ha de
continuar fent feina i nosaltres sempre insistim en la necessitat
de facilitar la vida als ciutadans i facilitar l’activitat econòmica
en davallar imposts, deflactar l’IRPF i dur a terme una sèrie de
mesures, que ja hem defensat i debatut en moltes ocasions, però
vull insistir i també recordar una altra vegada que gràcies al
turisme s'ha recuperat l'economia a les Illes Balears.

En aquest sentit, com dic, hi ha dos blocs d’iniciatives, de
punts d'acord, de propostes, una part que va dirigida al Govern
central i una altra que va dirigida al Govern balear. 

A la del Govern central, veiem que hi ha una petició d'un
PERTE, que és una petició del sector a nivell nacional molt
important, que donaria un baló d’oxigen per dur a terme una
sèrie d’iniciatives i una transformació molt necessària, que no
sé por què és l'únic sector que no hi ha manera de tenir un
PERTE, el té pràcticament tothom. I en el turisme no ho volen
fer, ho volen donar d'una manera més compartimentada, i no
sabem en base a quins criteris, i açò consideram que no és
correcte. 

Després, també insistim en la reducció provisional de
l'impost d'hidrocarburs i aplicar un 5% de l'IVA; facilitar per
harmonitzar els actuals préstecs d’ICO, mínim un any; una
nova línia d'avals per a autònoms i empreses; un pla Renove de
suport a l'hostaleria per a maquinària, instal·lacions i
equipaments, consideram que açò també és una petició que s’ha
d’atendre; facilitar el control de passaports britànics i filtres de
fronteres; reduir de manera significativa i immediata les taxes
aeroportuàries, que van quedar congelades, però que nosaltres
consideram que s’ha de fer un punt més; i potenciar els plans de
turisme segur a les oficines d'atenció de turisme estranger, açò
també és un pla a nivell nacional; sistema integral d'ajudes
perquè es garanteixi la solvència a les agències de viatges: vull
recordar que únicament les agències de viatge de Mallorca han
tingut ajuda, les de Menorca i les d’Eivissa difícilment.

I per a peticions al Govern balear, doncs temes molt
senzills, però molt importants, com és reduir la burocràcia,
impulsar la simplificació administrativa, reduir la regulació
turística i millora de la gestió pública, execució urgent o de
manera eficient i ràpida dels fons Next Generation; un marc
jurídic facilitador, incentivador que possibiliti aquestes millores
en sostenibilitat, qualitat i circularitat que, en parlam, fa falta
una normativa que faciliti la seva implantació i ser un impuls a
la digitalització.

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn de fixació de posicions correspondria el
torn a Unidas Podemos, que no l'emprarem. Pel Grup
Parlamentari Ciudadanos, té la paraula el Sr. Marc Pérez-Ribas.

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO:

Gràcies, presidenta. En aquesta proposició no de llei del
Grup Parlamentari Popular presenta un grup de propostes
titulades Mesures per a la millora del turisme i de futur. Està
clar que la garantia perquè aquesta comunitat tingui un futur de
prosperitat, tingui un futur per als nostres joves, el turisme s’ha
de reforçar, s'ha de millorar la seva competitivitat, s'ha de
millorar la seva aposta per la sostenibilitat i transitar cap a
l'economia circular, de forma que l'activitat turística no
perjudiqui els ecosistemes ni la situació del nostre camp a les
Illes, que realment és el que ens fa especials i ens fa atractius.

Dintre d'aquest paquet de propostes que, n’hi ha algunes
que per ventura estan un poc desfasades, perquè avui en dia ja
parlar d’un PERTE turístic, quan ja ens trobam a la fase final
de la gestió inicial dels fons europeus, es fa un poc difícil; però,
bé, en el seu moment nosaltres també vam donar suport a
aquesta iniciativa i consideràvem que era important. Des del
Govern es diu que les ajudes que ha rebut la nostra comunitat
per al sector turístic han estat més altes que si s'hagués fet un
PERTE turístic, bé, això realment no ho arribarem a saber mai,
però si considerem aquestes dades correctes, doncs bé, si la
societat, si l'economia turística pot beneficiar-se d'aquests fons,
doncs la forma com vinguin tampoc no és tan important,
sempre i quan es reparteixin entre totes les empreses, que
també hi accedeixin les petites empreses, les petites
explotacions turístiques.

Sobre altres mesures que plantegen, evidentment, la rebaixa
d'imposts en IVA i en imposts d’hidrocarburs, bé, des del
Govern s'ha fet un esforç, però evidentment, ens trobem amb
una situació molt complicada per a moltíssimes empreses.

També, els préstecs ICO, imminentment ja comencen la
seva amortització, jo he parlat amb moltes empreses i se’ns diu
que, bé, que podran afrontar aquesta amortització de crèdits
ICO, però sempre hi haurà, evidentment, alguna empresa que
tindrà problemes i aquí, des de l’ISBA, segurament seria bo
que se cerqués alguna fórmula per poder intentar que aquesta
amortització no sigui dramàtica per a les empreses. I,
evidentment, si es llancen noves línies ICO, idò benvingudes
siguin.

I sobre la resta de punts, plans Renove, bé, sé que es fan
diverses coses; el tema dels passaports, al control de fronteres
és, evidentment, que és uns dels reptes que tenim com a destí
turístic i que s'ha de reforçar al màxim, perquè l'experiència del
turista sigui la millor possible.

El tema de les tarifes aeroportuàries és: virgencita, que me
quede como estoy, que no incorporin noves taxes i nous
imposts, amb això ja ens donem per satisfets, però si es poden
millorar, idò seria també un revulsiu perquè el nostre destí fos
més competitiu.
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I, evidentment, els punts 11 i 12, que realment sí que hi
estem molt focalitzats, sobretot en el 12, el de la digitalització,
si som un destí líder mundial, i si volem seguir mantenint
aquest lideratge, principalment pel que diu el títol de la
iniciativa, no?, perquè tinguem un futur, s’ha de fer una aposta
decidida per la digitalització en tots els àmbits del sector
turístic, venc a dir, dintre de tota la cadena de valor. Hem de
ser un destí clarament digitalitzat i, evidentment, transparent,
eficient i amb tots els avantatges que dona la digitalització,
però no hem d'aturar en aquest procés. I aquí sempre hem
insistit, des del nostre grup parlamentari, a utilitzar la compra
pública innovadora que aquí, a Balears, tenim molts
emprenedors i innovadors en temes de digitalització, per donar
respostes a les problemàtiques que plantegen al sector turístic,
per exemple, el de la sensació de massificació.

I en el punt 11, evidentment, que hi hagi eines per facilitar
la modernització turística és cabdal perquè les nostres
instal·lacions millorin en qualitat i tinguin un futur de
prosperitat que al final és el que demanem tots. 

Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la
paraula el Sr. Joan Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

Gràcies, presidenta. Vull dir que votarem alguns punts en
contra i alguns punts a favor de la proposta. Per això demanam
votació separada, si és possible. 

És clar, és que si només llegeixes la proposta sembla que és
una proposta del temps de la COVID o de crisis profunda i, és
clar, venim del millor estiu dels darrers, diríem, de la història,
perquè des que tenim dades segurament és el millor estiu. Per
tant, hi ha punts, sobretot d'ajudes i de baixada d'imposts i
d'algunes coses que és que són propis de moments de crisi
profunda. Per tant, nosaltres, aquests punts, a la majoria no
podrem votar a favor perquè ens dona una visió absolutament
irreal. No és vera, no estam en una catàstrofe màxima, ens
trobam en una previsió de baixada de l'economia, però venim
d'un estiu molt potent i amb unes previsions per a l'estiu que ve
que, atès que varen anar a Londres a fer promoció, també
aprofitaren per veure com aniria l'estiu que ve, i sembla que per
a l'estiu que ve les previsions són bones, sembla, eh?

I no estic d'acord amb vostè en una cosa, una altra vegada
ha estat el turisme el que ens ha tret de la crisi? No, en aquest
cas ha estat un govern que ha posat molt en Treball i Serveis
Socials, que ha fet que la crisi no fos tan profunda com hauria
estat si hi hagués hagut un govern que no hagués jugat fort a
Treball i Serveis Socials, perquè m'hagués agradat veure una
aturada sobtada de l'economia, com hi va haver el 2020, amb
receptes neoliberals, m'hauria agradat... -no, no m'hauria
agradat veure-ho-, perquè hauria estat catastròfic.

Per tant, la feina de la sortida del clot també ha estat gràcies
a les actuacions del Govern, com dic, sobretot en Treball i
Serveis Socials. 

Això nosaltres, a tot allò que sigui digitalització, millora
dels serveis, etc., hi votarem a favor; que el Govern de l'Estat
millori l'atenció a l’aeroport en qüestió dels britànics i els
passaports no comunitaris, hi votarem a favor; però no podem
votar a favor d'una baixada indiscriminada de l’impost
d'hidrocarburs o de qüestions com aquesta. 

Per tant, ja dic, demanam votació separada per a això.

I nosaltres sempre ens hem mostrat favorables a entrar amb
el bisturí a les baixades d'imposts, i això ho saben, fins i tot
nosaltres ho hem defensat, baixada de l'impost d'hidrocarburs
per a la producció d'aliments, però no indiscriminadament. 

Per tant, ja dic, votarem a favor d'algunes qüestions i en
contra d'algunes altres.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari VOX-Actua Baleares, El Pi
i el Mixt no tenim representants. Té la paraula, pel Grup
Parlamentari Socialista, la Sra. Pilar Sansó. 

LA SRA. SANSÓ I FUSTER: 

Gràcies, Sra. Presidenta, bon dia a tothom. Bé, ja ho ha
comentat la Sra. Cabrera mateixa i els meus antecessors que
han intervengut ara just abans que jo, que, efectivament, vivim
un moment de bonança, crec que mai vist a les nostres illes,
amb un creixement del PIB, en el segon trimestre, d'un 18%,
molt superior al de l'Estat, que és d’un 6,2%; una inflació que
ara es desaccelera, és vera que encara està elevada, però va a
una tendència desacceleradora, un 7,3% actualment; i una
despesa turística rècord a les Illes Balears, d'uns 15.259 milions
a data del setembre; també, la despesa mitjana per turista al
setembre ha estat d'un 5,7%, més que el 2019, que va ser un
any turísticament històric.

Per tant, quan la situació va bé, no té sentit que el Partit
Popular presenti, o creiem que no té sentit que presenti un
sistema d'ajudes integrals per al sector turístic, perquè és un
sector que és vera, que és el motor de la nostra economia, però
és un sector que va molt bé.

Per tant, en aquest sentit, nosaltres votarem en contra dels
punts 1, 2, 3, 4, 6 i 8, per la qual cosa també demanaríem
votació separada, si pot ser, d'aquest bloc, i a la resta votaríem
a favor.

Pel que fa al punt primer, on vostès fan referència a un
PERTE turístic, en aquest cas votaríem que no, perquè la
comunitat autònoma de les Illes Balears rebrà més de 200
milions d'euros de fons europeus per a la millora del sector
turístic, i només en el 2023 hi haurà una inversió directa per a
les empreses de 33 milions d'euros. Si ara l’Estat decidís fer un
PERTE turístic a nivell estatal, s'haurien de reordenar aquests
fons europeus i, per tant, en aquest cas creiem que el sector de
les Illes Balears, la nostra comunitat autònoma de les Illes
Balears sortiria perjudicada. 
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Per tant, no veiem convenient un PERTE, perquè ja hi ha
molts de fons europeus que vénen a les nostres illes per al
sector turístic. 

Pel que fa al punt segon, demanen una reducció provisional
de l'impost d'hidrocarburs. A veure, Sra. Cabrera, un impost és
el que és i s'aprova mitjançant llei, ho diu l'Estatut..., perdó, ho
diu la Constitució Espanyola, que un impost s’ha d'aprovar per
una llei. La modificació d'aquest impost i les bonificacions
fiscals també han d'anar per llei. Per tant, ara vostès venir aquí,
que damunt el paper queda beníssim, però venir aquí que han
de fer una reducció provisional de l'impost d'hidrocarburs, ara
què diu?,... ara temporalment aquest impost serà del 5% i ara
en el mes d'abril ho posarem al 20%, perquè sí, perquè ara
posam i baixam imposts. L’impost és el que és i una reducció
provisional no és possible, s’ha de fer una llei per modificar per
fer una bonificació fiscal. 

Per tant, creiem que amb un “plis plas” no es pot fer aquesta
reducció provisional de l'impost d'hidrocarburs i, a més, ja hi
ha ajudes per a hidrocarburs o bonificacions que es duen a
terme.

Pel que fa al punt tercer, també hi votaríem en contra.
Vostès parlen d'una harmonització dels préstecs ICO en un any,
i jo li he de dir que fa només tres setmanes el Govern central va
publicar al BOE l’ampliació de la línia d'avals per a empreses
i autònoms per valor de 10.000 milions d'euros. Per tant,
creiem que resolen molt la problemàtica o les necessitats
aquests tipus de préstecs per a les empreses i autònoms. 

Pel que fa al punt 4, d'un pla Renove per a maquinària a
hostaleria, jo crec, pens que venim d'un any en què hem
recuperat la normalitat del sector turístic. Ja li he dit les xifres
de despesa turística aquí, el rècord en despesa turística a les
nostres illes, i creiem que les empreses del sector haurien
d'estar en condicions per invertir en maquinària o en el que
necessitin i, a més, hi ha una convocatòria, ara està oberta una
convocatòria de 12 milions d'euros per a eficiència energètica
per a establiments turístics.

Per tant, en tot el que fa referència a la sostenibilitat i
circularitat de les empreses hi ha ajudes, des del Govern de la
comunitat autònoma a través dels fons europeus que vénen de
l'Estat, perquè puguin invertir en el tipus de maquinària per a
estalvi energètic. Per tant, tampoc no veiem que tengui sentit
aquest punt 4.

També votarem en contra del punt sisè, on demanen reduir
de manera significativa les tarifes aeroportuàries. A veure, en
aquesta proposta, jo li faig una pregunta: hem de baixar les
taxes perquè venguin més turistes, Sra. Cabrera? Perquè jo crec
que turistes n'hi ha hagut molts, i, a més, pel que fa a les taxes
aeroportuàries el Govern central fa més d'un any va publicar el
Documents de Regulació Aeroportuària, el DORA, que va
establir la congelació de les tarifes aeroportuàries durant cinc
anys. Per tant, ara estam en aquest moment de congelació de
tarifes aeroportuàries, i a Menorca, l’illa que més problemes de
connectivitat té, ha augmentat al mes d'octubre el nombre de
passatgers en un 40%. Per tant, crec que no és el moment
tampoc de reduir aquestes tarifes quan estan congelades. 

I pel que fa al punt vuitè, vostès demanen ajuda estatal...

LA SRA. PRESIDENTA:

Senyora...

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

... -sí, vaig acabant-, per garantir la solvència de les agències de
viatges, i crec que amb una conjuntura econòmica tan favorable
no té sentit un sistema d'ajudes per a aquest tipus d'empreses
quan ja s'han donat ajudes al sector turístic amb ERTO, 855
milions, el pla de xoc de 1.000 milions d'euros a aquesta
comunitat, etc., quan realment ho va necessitar el sector.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies Per contradiccions té la paraula la Sra. Salomé
Cabrera.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, vull agrair els vots favorables
parcials o... o quasi parcial pràcticament de la nostra iniciativa.

Bé, vull esmentar algunes valoracions que s'han fet.

Respecte dels PERTE, creiem que l'important del PERTE,
Sr. Portaveu de Ciudadanos, no és únicament els fons que
podem rebre, sinó és la transparència, són els criteris de
repartiment i són els projectes transformadors; vull dir,
l’important del PERTE no és rebre doblers al bulto, sinó que és
l’objectiu genèric del PERTE, de ser eficients i eficaços amb
els doblers, no molts més doblers, sinó que els doblers siguin
transparents, amb un criteri d'eficiència i eficàcia i
transformadors. 

Hi ha PERTE fins i tot a economia social, 800 milions
d'euros, per que no ha de tenir un PERTE el turisme, que és el
major sector o... un dels majors sectors econòmics que tenim?
Per tant, nosaltres continuam defensant aquesta idea. 

Després, respecte del tema dels ICO, nosaltres consideram
que s’hi ha de tornar insistir; de fet, per molt bona temporada
que hi hagi hagut -on el Sr. Mas-, la veritat és...

(Remor de veus)

...-eh?, perdó-... sí, el que està clar és que es fa feina per part de
moltes PIME, autònoms i empreses per pagar tots aquests
deutes que venen de la COVID, que venen de la crisi i que,
efectivament, el Govern, Europa, o el Govern d'Espanya i el
Govern balear, en cascada, han facilitat aquests fons, perquè
havia de ser així, no per cap voluntat única i exclusiva, vull dir,
s’ha fet així pràcticament -i millor a altres bandes-, però s’ha
fet així, perquè no quedava altre remei, perquè era una situació
absolutament diferent de tot el que hi ha hagut fins ara, quant
a crisis econòmiques. 
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També vull dir que, efectivament, ha estat un bon estiu,
però amb tres mesos de bona facturació o de facturació
exorbitant no se soluciona un problema de dos anys d’una crisi
brutal, i açò no ho diu el Partit Popular, ho diu el mateix sector. 

No entrarem en la promoció sí, promoció no, perquè no
tenim temps de parlar de tot açò, però jo li faré una pregunta al
Sr. Mas: si el Govern hagués tingut tants de fons per ajudar les
empreses, però no hi hagués hagut empreses, ni turístiques, ni
de cap casta, què hagués passat amb els ciutadans de Balears?
Vull dir que jo crec que dir que no té cap responsabilitat o no
és gràcies al turisme que ens haguem recuperat, em sembla que
és una irresponsabilitat o una cosa que no té res a veure amb la
realitat. Pensi: molt de govern, molts de doblers, però sense
empreses, què fem?

Després, la Sra. Sansó, veiem que no tenen gaire ganes de
reivindicar a Madrid, al Sr. Sánchez, no tenen gaire ganes de
reivindicar...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... no le culpo, però, bé, veig que no té gaire ganes. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Disculpi, Sra. Sansó, no té el torn de paraula. 

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

... bé, nosaltres el que volem és demanar aquestes millores per
a la consolidació del sector turístic, sobretot PIME i autònoms,
que són els que ho han passat pitjor; i totes aquestes ajudes van
destinades i totes aquestes iniciatives van destinades,
precisament, a consolidar, a ajudar, a continuar sortint
d'aquesta situació i què puguin tenir continuïtat, viabilitat i que
els llocs de feina que albergan -no sé com es diu en català, ara
no sé com es diu aquesta paraula- doncs puguin continuar
vivint i siguin llocs de feina de qualitat.

200 milions d'euros, diu: no val la pena el PERTE perquè
ens arribaran 200 milions d'euros. Sra. Sansó, la Sra. Maroto va
anunciar el 2020, el juliol del 2020, 100 milions d'euros per a
Balears, que no han arribat; varen anunciar el 2021, 50 milions
d'euros que no han arribat; el Sr. Negueruela va anunciar el
desembre del 2021, 47,7milions d'euros als pressuposts que no
han arribat i que estan consignats per al 2023. Vull dir, està
molt bé parlar de milions, però fa falta que arribin i fa falta que
s’executin, que, de moment, encara ni un euro no ha estat
benefici per a la gent ni per al destí. Vull dir, no em compari
que no tenim PERTE perquè tenim 200 milions, perquè no
tenim 200 milions, no tenim res a dia d'avui.

I per finalitzar...

LA SRA. PRESIDENTA:

Hauria d'anar acabant, Senyora...

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Sí, tot d’una, tot d’una, perdó. Vostès... demanam la
reducció provisional d’hidrocarburs i vostè em diu que no es
pot fer perquè és una llei, si vostès són especialistes a modificar
lleis vía decreto, açò no m'ho pot dir vostè, el PSOE no m'ho
pot dir, perquè està fart de modificar lleis vía decreto, vull dir
que açò no és el problema.

I finalment, taxes, demanam reduir taxes no únicament per
la competitivitat, sinó per als mateixos residents, nosaltres
pagam les taxes d'anar i venir, crec que també és un benefici
per a la butxaca i la supervivència de la gent.

Gràcies, i perdó, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Cabrera..., votació separada?

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Separada, sí, sí.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord, perquè ens hem passat de temps, però l’important
quasi quasi que havia quedat sense dir.

Idò la votació separada que s'ha sol·licitat, a no ser que un
altre grup hi tengui inconvenient, seria: per una banda els punts
1, 2, 3, 4, 6 i 8, aquesta seria la primera votació si no hi ha
inconvenient, va bé a tothom? Entenc que sí.

Idò vots a favor d'aquests punts 1, 2, 3, 4, 6 i 8, vots a
favor?

Vots en contra? 

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

6 vots en contra, 4 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

I segona votació, punts 5, 7, 9, 10, 11 i 12.

Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

Unanimitat.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Idò, sense més assumptes a tractar, s'aixeca la
sessió.
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